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R. CALVO

A quest 2025 es compleix el 
50è aniversari de la funda-
ció de Ciutat Badia, l’enor-

me barri creat al Vallès pel règim 
franquista per donar solució als 
greus problemes d’habitatge que 
patia la conurbació de Barcelo-
na, amb l’arribada massiva de mi-
grants procedents d’altres punts 
d’Espanya. L’acte d’inauguració 
d’aquest barri dormitori el va pre-
sidir l’aleshores príncep Joan Car-
les, que poc després passaria a ser 
cap de l’Estat, a la mort del dicta-
dor Francisco Franco.

El projecte inicial de les autori-
tats franquistes era fer una nova 
ciutat amb capacitat per acollir 
unes 40.000 persones. Finalment, 
a Ciutat Badia s’hi van construir un 
total de 5.372 pisos, tots en règim 
de protecció oficial, on avui viuen 
13.000 persones.

Durant la primera part de la seva 
curta història, Ciutat Badia va ser 
un barri administrat per la man-
comunitat formada pels ajunta-
ments de Barberà i Cerdanyola. 

Badia del Vallès compleix
50 anys amb el repte de
desfer-se del perillós amiant
Aquest municipi, que va assolir la seva independència o�cial l’any 1994, pretén 
convertir-se en el referent residencial de la Universitat Autònoma de Barcelona

independència assolida. Habita-
da des dels seus inicis per perso-
nes d’extracció humil i de classe 
treballadora, l’evolució que ha fet 
el municipi és un exemple de su-
peració permanent. Hi ha poques 
localitats a Catalunya de la seva di-
mensió que puguin presumir de la 
nòmina dels fills il·lustres que té: 
de Badia del Vallès són Eva Menor, 

Però l’especificitat dels proble-
mes d’aquest nou assentament i 
la llarga lluita veïnal per aconse-
guir els equipaments i els serveis 
necessaris van portar a la creació 
d’un municipi propi, en una data 
emblemàtica: el 14 d’abril del 1994.

Ciutat Badia va passar a denomi-
nar-se Badia del Vallès, i els seus 
veïns estan molt orgullosos de la 

Els urbanistes van dissenyar Ciutat Badia amb el perfil de la península Ibèrica.

L’Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB) i l’Ajunta-
ment de Badia del Vallès han presentat la nova elec-
trolinera metropolitana que s’ha instal·lat al munici-
pi. Es tracta d’un equip de recàrrega semiràpida amb 
potència disponible de 44 kW. Aquesta electrolinera 
forma part del pla d’expansió del servei metropolità 
de punts de recàrrega, que s’està acabant de desple-
gar, per arribar al centenar d’electrolineres, i que té un 
cost global de quatre milions d’euros. Actualment, el 
servei permet recarregar 240 vehicles de manera si-
multània amb70 electrolineres.

   Com la resta d’electrolineres de l’AMB, per utilit-
zar-les cal prèviament registrar-se a l’app AMB Elec-
trolineres. La recàrrega s’activa amb la mateixa apli-
cació i el temps d’ús és de 30 minuts, 1 hora o 2 hores, 
segons el connector utilitzat.

Des d’inicis del 2024, després d’uns anys de servei 
gratuït per fomentar l’electromobilitat, s’ha introduït 
un esquema tarifari a les electrolineres metropolita-
nes, seguint el model de Barcelona Endolla i l’estra-
tègia europea de sostenibilitat econòmica i transició 
energètica.

Nova electrolinera metropolitana de l’AMB

consellera d’Igualtat i Feminisme 
de la Generalitat; Antonio Díaz, el 
mundialment famós Mago Pop; el 
llegendari migcampista del Barça 
i de la selecció espanyola Sergio 
Busquets; el magistrat del Tribunal 
Constitucional José María Macías; 
el magistrat del Tribunal Suprem 
Sebastián Moralo o el general de 
la Guàrdia Civil a Catalunya Pedro 
Antonio Pizarro.

Però, malgrat els èxits assolits, 
Badia del Vallès afronta grans rep-
tes. Un d’ells és l’envelliment de la 
població, amb més del 30% dels 
veïns més grans de 65 anys. L’altre, 
la degradació del fibrociment amb 
amiant, que es va utilitzar massi-
vament en la construcció de les 
torres i edificis d’aquest assenta-
ment. Això fa que la localitat sigui 
avui una “bomba sanitària”, atesa 
la demostrada correlació que hi ha 
entre l’amiant i el càncer.

Aquest any 2025 començarà la 
primera fase per procedir a la reti-
rada de l’amiant, amb una aporta-
ció de la Generalitat de 4,5 milions 
d’euros. Però es tracta d’una tas-
ca colossal, ja que el fibrociment 
amb amiant (uralita) és omnipre-
sent a Badia del Vallès. L’Ajunta-
ment, presidit per Josep Martínez 
(PSC), té l’ambició de convertir 
el seu municipi en el primer que 
quedi totalment lliure de l’amena-
ça cancerígena de l’amiant, i s’ha 
elaborat un pla esglaonat de treball 
per aconseguir-ho.

La regeneració arquitectònica en 
marxa de Badia del Vallès coinci-
deix amb un altre fet novedós: els 
habitatges, passats els anys, estan 
deixant de tenir la condició de pro-
tecció oficial, amb la qual cosa ja es 
poden vendre o posar en lloguer. 
Això ha de permetre més mobili-
tat residencial i l’arribada de nous 
veïns.

En aquest sentit, l’alcalde Josep 
Martínez vol aprofitar que Badia 
del Vallès és la localitat més pròxi-
ma a la Universitat Autònoma de 
Barcelona (UAB) per atraure estu-
diants i professors que hi vulguin 
residir, per diversificar i enriquir 
així la tipologia del veïnat. Josep 
Martínez ja ha obert una relació 
de treball amb el rector de la UAB, 
Javier Lafuente, amb l’objectiu de 
convertir el municipi en el refe-
rent residencial de la comunitat 
universitària.




